
‰ניוז ‰יומי ˘ל „ר˘ו.

יום רביעי י"ח טבת תשע"ט | דף היומי בבלי: חולין כט.
דף היומי בהלכה: מסעיף י"ד עד תחילת סימן שמ"א.

מוסר: חובת השמירה פרק י"ד מ"ואודות השקר" עד סוף הספר )בלי התפילה(.
קנין חכמה הלימוד השבועי: חובת הלבבות שער הבחינה פ"ד 'והשביעית' עד פ"ה 'ואחר כן ישיב אל ליבו'.

מדוע אסור להדביק בשבת?

 האם מותר לחבר בשבת 
שני גופים באמצעות מגנט רב עוצמה?

 האם מותר להסיר בשבת את הנייר 
שעל גבי החלק הדביק ב'פלסטר?'

הדבקת שני גופים זה לזה, כגון שני ניירות, או שני עצים – היא 'תולדה' 
של מלאכת 'תופר', שעניינה הוא חיבור שני דברים והפיכתם לגוף אחד. 

והפרדת ההדבקה – היא 'תולדה' של מלאכת 'קורע'. 
וכשם שבמלאכת קורע אין איסור מדאורייתא אלא בקריעה על מנת לתפור, 
או בקריעה שהיא עצמה מהווה תיקון; כך אין איסור בהפרדת הדבקה אלא 

כאשר המטרה היא לשוב ולהדביק את שני הגופים מחדש, או שיש תועלת 
בעצם ההפרדה, וכגון שזקוק לשני ניירות, והפרדת ההדבקה יוצרת תועלת 

זו. אבל מדרבנן אסורה הפרדת ההדבקה אף כשאין בה אלא קלקול.

]שו"ע שמ, יד, ומשנ"ב מג; וראה ביה"ל שם, ד"ה ולא[

כאמוּר, הדבקה אסורה בשבת משום מלאכת 'תופר'. ועטיפת חפץ בניילון 
נצמד – למרות שהוא נצמד לחפץ, וכן שכבות הניילון נצמדות זו לזו – 
מותרת, כיון שאין זה חיבור ההופך את הניילון והחפץ, או את שכבות 

הניילון לגוף אחד.
וכן שימוש ברצועת 'סקוטש', וכמצוי בנעלי ילדים – למרות שהוא מחבר שני 

גופים יחד, אינו נדון כהדבקה, כיון שאין זה חיבור ההופך את שני החלקים 
לגוף אחד, ופתיחת הרצועה וסגירתה נחשבת כסגירת כפתורי בגד, וכדומה.
וכן חיבור שני חפצים באמצעות מגנט – אינו נחשב כהדבקה, אף אם 

המגנט רב עוצמה, משום שאינו הופכם לגוף אחד. 
]ביאורים ומוספים דרשו שמ, 95[

בשימוש ב'פלסטר' בשבת, ישנם מספר נדונים הלכתיים, ובהם: א. 
הסרת הנייר המוצמד לחלק הדביק שבפלסטר – יש אומרים שאסורה 
בשבת משום מלאכת 'קורע'; ויש מתירים, משום שהדבקת הנייר נועדה 
מלכתחילה רק לשמור על הדבק, והוצמדה אליו על מנת להפרידו בעת 
השימוש בפלסטר, ולא על מנת שיהיה כגוף אחד עם הפלסטר, ולפיכך 

אינו נחשב כ'תפור' לפלסטר.

ב. הדבקת הפלסטר לגוף האדם אינה נדונה כתפירה, אך בהדבקת הפלסטר 
יש להקפיד שלא להדביק את קצהו האחד על גבי קצהו השני, שכן הדבקה 

זו נדונה כתפירה, ואסורה מדאורייתא.

 ]ביאורים ומוספים דרשו שמ, 92 ו־95; וראה שם, 66; 
וראה ביה"ל שם יד, ד"ה וחייב[

 הדף היומי בהלכה

 הדף היומי בהלכה

 הדף היומי בהלכה



בעוד אתם עסוקים בתיבול אחרון של הצ'ולנט, ביישור 
המפה הצחורה על שולחן השבת, ומכוונים את שעון 

השבת, יש כאלו שעוטפים את עצמם במעיל גשם קליל, 
ומטפסים במלוא המרץ על עמודי המתכת החלקלקים 

כדי להחזיר למקום את חוט העירוב הסורר
האחראים על נושא העירובין במודיעין עילית, מספרים על העבודה והערנות הקולקטיבית של כלל התושבים הנדרשת כדי לשמור על רמת כשרות 

נאותה של העירוב העירוני • רבבות מתחילים בלימוד חלק ד' במשנ''ב הלכות עירובין
הגשם הסוער שוטף את הרי יהודה המוריקים. הרוח המנשבת בעוצמה רבה 
מנענעת את צמרות העצים כאילו היו כבסים התלויים על החבל. הכבישים 
הופכים לבוציים ומחליקים, ובני האדם נותרים ספונים בבתיהם ומסיימים את 
ההכנות לקראת שבת המלכה. בעוד אני ואתם עסוקים בתיבול אחרון של תבשיל 
החמין, ביישור המפה הצחורה על שולחן השבת, ומכוונים את שעון השבת, 
יש כאלו שעוטפים את עצמם במעיל גשם קליל, חוככים כפות ידיהם זו בזו 
בכדי להפיג את הקור האוחז בהן, ומטפסים במלוא המרץ על עמודי המתכת 

החלקלקים כדי להחזיר למקום את חוט העירוב הסורר. 
"רבים סבורים שעירוב מהודר תלוי בצורה שבה מעמידים אותו" אומר הגאון 
רבי אפרים רוטשילד רב קהילת 'משובב נתיבות' ואחראי מטעם המרא דאתרא 
במודיעין עילית על מחלקת העירובין, המקוואות והכשרות. "מתקינים אותו פעם 
אחת כמו שצריך, דואגים לכך שהוא יעמוד איתן בפני פגעי מזג האוויר והרי 

לפנינו עירוב מהודר המציל אלפים מישראל מאיסור הוצאה בשבת". 
"אלא שלא כך הם פני הדברים", אומרים הרב רוטשילד והרה"ג רבי ישראל 
ז'ק שמטפלים בעירוב של מודיעין עילית כחצי יובל שנים. "כשרות העירוב היא 
דבר דינאמי מאוד. כל דבר קטן עלול לפסול את העירוב לחלוטין, או להפוך 

אותו לכזה שכשר בדיעבד ולא לפי כל השיטות. 
"ראיתי במקומות רבים עירובין שהוקמו לפני שנים אחדות בהשקעה מרובה, 
חלקם אפילו הוקמו על ידינו ועמדו בכללי הידור גבוהים", אומר הרב ז'ק. 
"מבדיקה קצרה שערכתי גיליתי שהעירובין הללו לא מתוחזקים ורמת הכשרות 
שלהם ירדה פלאים. יש את הדוגמא הקלאסית של צמחייה קשה הצומחת 
בצמוד ללחי וממעיטה משיעור י' טפחים, לפעמים העמודים נוטים לצד זה או 
אחר ויש חשש גדול שהם איבדו את "צורת הפתח" וממילא העירוב כולו פסול, 
במקרים אחרים אתה יכול לראות שהחוט אינו עובר מעל הלחי אלא בסמוך לו 
וגם זה פוסל את העירוב או במקרים אחרים מוריד את רמת הכשרות שלו בצורה 
משמעותית והופך אותו ל'בדיעבד'. אני יכול למנות לך כאן מאות אפשרויות 
שגורמות לעירוב להיפסל או להיות פחות מהודר, אבל בשביל זה נזדקק לעבור 
על כל הלכות עירובין, ונראה שכדאי לתת לקוראים ללמוד משהו בעצמם..." 

הרב רוטשילד והרב ז'ק עובדים ביחד לפתרון הבעיות. הם ייצרו מכשיר ייחודי 
שמסייע להם לדעת אם החוט נמצא מעל הלחי או לא. 

הרב רוטשילד: "אחד הדברים הקשים בעירובין, הוא לדעת אם החוט עומד 
מעל הלחי. הלחי לא יכול להיות רחב מידי כי אז הוא מאבד את השם "לחי" 

וצורת הפתח נפסלת. מאידך, החוט נמצא בגובה של חמישה או עשרה מטרים 
מעליו, וקשה מאוד לדעת אם הוא באמת מעליו הוא שהוא עובר רק לצדו. פעם 
היו בודקים את זה במקרים חשודים עם "אנך", היו תופסים אותו על החוט של 
העירוב, והמשקולת שירדה מטה החזיקה את החוט בצורה ישרה. אבל הרוח, 
ואפילו רוח קלילה, מטה את המשקולת הצידה ומשבשת את תוצאות הבדיקה.

"אחרי שחיפשנו פתרון, הצלחנו לייצר בסייעתא דשמיא מכשיר מיוחד שמסייע 
לנו לראות אם החוט נמצא מעל הלחי או לא באמצעות 'פלס מים' מדויק מאוד 
המשמש לבנייה ולריצוף, שאלו הצמדנו מראה שמאפשרת לנו לראות את החוט 

עומד מעל ה'לחי' או לא".
מלבד הפלס המיוחד הגו הרב רוטשילד והרב ז'ק רעיון נוסף, לא פחות 
מהפכני. התרופפות חוטי העירוב שהופכים עם הזמן לפחות מתוחים, הטרידה 
את מנוחתם. בדרך כלל לא מדובר בבעיה בהיקף שפוסל את העירוב, ויש שיטות 
רבות להקל כאשר החוט כמעט ישר ואינו ממש יורד כלפי מטה בין העמודים. 
אולם כיאה וכיאות לעירוב של מודיעין עילית, הם החליטו למצוא פתרון גם 

לבעיה הזו. חיפשו ומצאו. 
הרב ז'ק: "ביררנו הרבה מאוד בנושא וניסינו למצוא כל מיני פתרונות שונים 
ומשונים, בדקנו בענפים אחרים בשוק למצוא למי יש בעיות בסגנון ואיך 
פותרים אותן, ולבסוף מצאנו עצה. אנחנו קושרים את החט בסופו למשקולת 
כבדה ששוקלת עשרה קילוגרמים. בראש העמוד אנחנו מחברים גלגלת קטנה 

ואיכותית, וכך החוט נמתח בקביעות כלפי מטה ונשאר ישר ומתוח היטב.
"באופן כללי" מוסיף הרב רוטשילד. "הנושא של עירוב דורש המון פרקטיקה, 
לא פחות מידיעת ההלכה. יכול אדם לדעת את כל הלכות עירובין על בוריין, 
אבל אם אין לו ניסיון בשטח ואם הוא לא לומד מאחרים את העבודה בפועל 
זה לא יעזור כלום, בדיוק כמו שאי אפשר להיות שוחט רק מללמוד את הלכות 

השחיטה. צריך למצוא פתרונות, ויותר מזה למצוא את הבעיות".
לקראת סיום השיחה מבקשים הגר"א רוטשילד והרב ז'ק להעביר לציבור 
קריאה חשובה: "אם אנשים יהיו בקיאים יותר בהלכות עירובין, ואם חלק ד' 
של המשנה ברורה, יבוא יותר לידי שימוש בבתי המדרשות ובבתים פרטיים, 
הרי שכל נושא העירובין יהיה הרבה יותר מסודר. אנשים ידעו מתי להתריע על 
בעיות, הרשויות יידרשו להקצות יותר כספים לנושא וכל נושא העירובין יהיה 
הרבה יותר מסודר. כבודה של השבת הוא כבודו של הקב"ה, ואם מישהו רוצה 

להדר במצוות ראוי שהוא יתחיל ממצוות עירובין".

חדשות דרשו



ללא הקדמות מיותרות התעניין האיש: "האם אתם מקפידים על 
שנים מקרא ואחד תרגום?" מיודענו נדהם מהשאלה הישירה. 

הוא השיב תשובה לא אמיתית, ותמה: "מדוע אתה שואל?"

מעשה פלא שהתרחש בבני ברק
ואלה שמות - בר"ת: ו'חייב א'דם ל'קרות ה'פרשה ש'נים מ'קרא ו'אחד ת'רגום. 
מעשה פלא שהתרחש בבני ברק: פלוני, סוחר גדול ומצליח, למדן לא קטן. במשך 
ימות השבוע היה טרוד בעסקיו וכאשר הגיעה שבת קודש היה שוקע בלימוד 
עיוני מעמיק. השעות הארוכות הללו העניקו לו זרימת דלק ואנרגיה לכל ימות 
השבוע. אך דא עקא, שבהלכה המפורשת של שנים מקרא ואחד תרגום הוא 
זלזל קצת. התקשה להמיר שטיקל רבי עקיבא אייגר עסיסי במילים הארמיות 
של אונקלוס. כמובן, אף אחד לא ידע על זלזולו זה, וכל רואיו העריכו אותו על 

שקיעותו בלימוד בשבתות קודש.
ביום בהיר ניגש אליו מכר ירא ודחיל תושב העיר. ללא הקדמות מיותרות 
התעניין האיש: האם אתם מקפידים על שנים מקרא ואחד תרגום? מיודענו נדהם 

מהשאלה הישירה. הוא השיב תשובה לא אמיתית, ותמה: מדוע אתה שואל?

אספר לכם, משיב היהודי. הלילה, ליל שבת קודש, חלמתי חלום שבאו אלי 
מן השמים ואמרו לי לעורר אתכם ולשאול מדוע אינכם מקיימים את ההלכה 
הזו. אך אם לדבריכם אתם כן מקיימים את ההלכה, אות הוא שלא באו אלי 
מן השמים אלא סתם חלמתי חלום של דברים בטלים... חלום חלמתי, ותסלחו 

לי על ההטרדה...
מיודענו הסוחר, שידע היטב שלא מדובר בחלום של דברים בטלים, מזועזע 
כולו החל להקפיד על קיום ההלכה המפורשת בשולחן ערוך, חייב לקרות 
לעצמו בכל שבוע פרשת אותו השבוע שנים מקרא ואחד תרגום )או"ח סי' רפ 
ה סעי' א'(. וכעבור זמן אף אזר אומץ לגשת אל בעל החלום ולהעניק לו 'יישר 

כח' על קיום השליחות.
)מנחת נתן, הובא ביתד נאמן שמות תשע"ג(

הסיפור היומי

"נכנסתי ובירכתי אותו בברכת 'רפואה שלימה'. פתאום 
באותו רגע הוא כאילו התעורר ושאל אותי: 'מה עם בני 

הישיבות? האם נותנים להם ללמוד?' הייתי המום..."

ח"כ הרב משה גפני מספר על מה שחווה בחדרו של מרן הגראי"ל שטיינמן זצ"ל בביה"ח 
בפאנל מיוחד שנערך ב'יתד נאמן' סיפר ח"כ הרב משה גפני: "אספר כאן 
אפידוזה לא ידועה. כשבאתי פעם לבקר את מרן זצוק"ל כשכבר היה מאושפז 
בבית החולים, מצבו היה רגיש ומסוכן והוזהרנו ע"י נכדו ואיש אמונו הרה"ג 
רבי דוד שפירא שליט"א לא להפריע את מנוחתו ולא לשוחח עמו, כי זה מסוכן 
ועלול לטלטל את המדדים. נכנסתי לחדרו ובירכתי אותו בברכת 'רפואה שלימה'. 
פתאום באותו רגע הוא כאילו התעורר ושאל אותי: 'מה עם בני הישיבות? האם 

נותנים להם ללמוד?'
"הייתי המום, כאילו אין מחלה ואין קשיים, כל מה שמונח בראשו זה האם 
נותנים לבני הישיבות ללמוד. כך היה בימי חוליו, ועל אחת כמה וכמה לאורך 
כל השנים כשהוא ניהל ביד רמה את הנושא הזה בחכמה, מול כל ההתקפות 

מבית ומחוץ, ואנו רואים היום את ההצלחה שלו. עולם התורה פורח". 
הרב גפני הוסיף: "חבל לנו שאנחנו לא יכולים עכשיו לדבר על הנושא הזה 
כולו. אבל אם תעשו את החשבון, 17 שנה שמרן זצוק"ל יחד עם גדולי ישראל 
התמודד בנושא הזה עם הבלתי אפשרי. אני לא יכול לפרט כי אנו עדיין בעיצומה 

של המערכה. אבל את המערכה כולה הוא ניהל בחכמה מול כל ההתקפות שהיו 
בכנסת, בבתי המשפט וברחוב. אך בסופו של דבר עולם התורה פורח ב"ה.

"כשאנחנו מדברים היום, המצב הוא 'שאי עינייך וראי'. כל התופעה הזאת 
שמספר הישיבות והכוללים גדל בלעה"ר, בכמות ובאיכות, זה היה יכול להיות 
אחרת חס וחלילה... וחשוב מאוד להדגיש: מרן זצוק"ל פחד מאוד מכל אחד 
שהולך לצבא. גם מי שאין תורתו אומנותו... הוא היה הקברניט שהוביל את 
הספינה, וכאשר הקברניט לא נמצא אנחנו יכולים לפחות לעשות את חשבון 
הנפש בעינינו. איך נראה היום עולם התורה, מה צורתו ומה גודלו. כולם יודעים 
שהכל היה על כתפיו. שהכל נעשה על ידו מול קשיים בלתי רגילים. והיום 
אנחנו יכולים לומר: אנו עדיין פועלים בשליחותו, ואנו בטוחים שהוא נמצא 
לפני כסא הכבוד, וכמו שנלחם בעבורנו כאן הוא נלחם עבורנו שם, כי לא פסו 

מלחמות עולם התורה".

)מוסף שבת קודש יתד נאמן(

על דא ועל הא



סיפר הבחור שהגרא"א משקובסקי נתן מיד שאגה 
גדולה: "מה? אתה במשבר?!"… והמשיך מיד ואמר: 

"תדע לך שאני – כל יום מאה פעמים במשבר"

האברך פנה לרבנו ושפך את מר לבו ואמר: ״אמנם אני מקבל 
על עצמי לקיים את פסק הדין במלואו, אך אין לי מושג מנין 
אתחיל להשיג את הסכום, כאשר בקושי יש לי למחית ביתי?״

ים" )שמות ה', י"ז( ם נִרְפִּ ים אַתֶּ "נִרְפִּ
מעשה שאירע בישיבת 'כנסת חזקיהו' בימיו של מורנו הרב הגרא"א משקובסקי 
זצ"ל. סיפר תלמיד: פעם אחת, לאחד מבני הישיבה היו קשיים בלימודים )דבר 
טבעי ושכיח(, וממילא לא היה לו כ"כ חשק לעמול בתורה, והוא היה עצוב מכך. 

הוא 'הודיע' שהוא נמצא ב'משבר'.
אמרנו לו: לך אל הרב )רא"א משקובסקי זצ"ל, ראש הישיבה( ותשאל לעצתו. 
החבר הנ"ל היה צריך התגברות כדי ללכת להתייעץ עם הרב על בעייתו, ואכן 

אזר עוז והלך אחה"צ להשיח את דאגתו לפני הרב.
הוא נכנס לביהמ"ד בכפר, מקום לימודו של הרב. הרב הרים את ראשו מהגמ', 
הביט עליו בעיניו הטובות, ואמר: "כן, מה רצונך?" והבחור אמר במילים קצרות: 

"אני במשבר"!
סיפר הבחור – שהרב נתן מיד שאגה גדולה ]קולו היה תמיד כארי[: "מה? אתה 
במשבר?"… באותו רגע הבחור התחרט למה בכלל בא, ומדוע הסכים שהבחורים 

ישכנעו אותו, הרי הרב לבטח מיד יגער בו על מצבו. כך חשב…
אלא שהרב המשיך מיד ואמר: "תדע לך, שאני – כל יום מאה פעמים במשבר". 

והוסיף ברוב ענוותנותו: "כשאני רואה שאני לא יודע מספיק ללמוד, אני מאה 
פעמים ביום במשבר… ואם אתה רוצה לדעת מה אני עושה כשאני במשבר? – 

אני מיד מתחיל מחדש בכל הכוח".
הבחור חזר לישיבה וסיפר לנו בהתרגשות את דברי הרב שנתנו לו כח להתייגע 

בלימוד התורה.
ועוד סיפר תלמיד אחר:

"באתי אל הרב ואמרתי שאני ב'משבר'. אמר לי הרב: 'גם אני במשבר. אינני 
מבין היטב את הרשב"א ביבמות דף מ"א )רשב"א ארוך מאד וקשה כידוע(. 

עשה לי טובה ותעזור לי להבין את דברי הרשב"א'.
"הרב התיישב ללמוד אתי את הרשב"א, ולאחר שעתיים רצופות של יגיעה, 
כשסיימנו את הלימוד, הודה לי מקרב לב ואמר לי: 'יישר כוחך, כעת הבנתי 
היטב את דברי הרשב"א'. ויצאתי מאת הרב בלי לדבר מילה אחת על ה'משבר' 

שעליו באתי לדבר, אבל כבר לא היה צורך לדבר עליו… ".

)ממשנתה של תורה שמות תשע"ד(

וירא בסבלותם | מעשה שאירע בבית דינו של מרן הגר"נ קרליץ שליט"א
מרן הגאון רבי נסים קרליץ שליט"א מעולם לא הסכים בשום אופן לקבל שכר 
טרחה עבור דיני התורה. עם כל זאת, עובדה הוה, כפי שסיפר בן רבנו הגאון 

רבי אברהם ישעיהו שליט״א, שרבנו לא הביע התנגדות לקבל. 
היה זה בסיום דין תורה בין אברך לאיש עסקים, שבסופו יצא האברך חייב 
בדין. איש העסקים הניח צ׳ק על השלחן, וכמוהו עשה גם האברך. רבנו לא נגע 
בצ'קים, אך גם לא דחה את קבלתם. לאחר שהלך איש העסקים, פנה האברך 
לרבנו ושפך את מר לבו ואמר: ״אמנם אני מקבל על עצמי לקיים את פסק 
הדין במלואו, אך אין לי מושג מנין אתחיל להשיג את הסכום, כאשר בקושי 

יש לי למחית ביתי״. 
רבנו, שכאב את כאבו, אמר לו: ״הבה נראה כיצד אפשר לעזור לך. ראשית כל, 
הנה הצ׳קים שעל השולחן הם בשבילך...״, תוך כדי כך הזיז את הצ׳קים לכוונו 
של האברך, ״מלבד זאת יש בידי כסף כדי לחלק לאברכים״, והוציא לו סכום 
נכבד. ״ומלבד כל זאת, יש בידי גמ״ח כספים, ואוכל להלוות לך סכום נוסף...״ 
בסופו של דבר, האברך יצא מבית רבנו כאשר כמעט כל הסכום הנדרש בידו.

 )נשיח בחוקיך שמות תשע"ז מתוך 'הליכות שני'( 

פרשת השבוע

יהלומים מגדולי ישראל



יש אנשים החושבים שלימוד הלכות עירובין נוגע רק 
לרבנים ולמורי הוראה. הדבר דומה לאלו שגיחכו כאשר 
ייסד רבי מאיר שפירא מלובלין את לימוד הדף היומי...

 לקראת תחילת לימוד הלכות עירובין במסגרת 'הדף היומי בהלכה' – לקט דברי חיזוק ממרנן גדולי ישראל 
שנאמרו בתחילת לימוד חלק ד' במשנ"ב במחזור הראשון של 'הדף היומי בהלכה'

מרן רבינו בעל איילת השחר הגראי"ל שטיינמן זצוק"ל:
בהתייחס לאנשים החושבים שלימוד הלכות עירובין נוגע רק לרבנים ולמורי 
הוראה, אמר מרן הגראי"ל כי הדבר דומה לאלו שגיחכו כאשר ייסד רבי מאיר 
שפירא מלובלין את לימוד הדף היומי, בחושבם כי מסכתות וסוגיות רבות כמו 
סדר קדשים וכו' אינם מענייני לימוד האדם; והנה היום מבינים הכל את התיקון 
הגדול: "לבד זה קשה, אבל בציבור אפשר. לומדים היום כריתות, מעילה, תמורה, 

שזה גם כן סוגיות קשות, אבל ב"ה היום, ברוב עם הדרת מלך". 

מרן בעל שבט הלוי הגר"ש ואזנר זצוק"ל:
"סיפר לי ר' שלמה בלאך שהיה אצל הח"ח בעת שעסק בעריכת המשנה ברורה, 
שהוא עבד על זה שלושים שנים, ועל הלכות שבת הוא עבד עשר שנים. הוא 
סיפר לי מעשה פלא, שבעת שהחפץ חיים סיים לכתוב את הלכות שבת ועירובין, 
הוא אמר שפעם זכר את כל הש"ס, אבל את הכל הוא שכח על ידי שהשקיע 
את עצמו בלימוד הלכות שבת ועירובין. לאחר חמש שנים הוא שכח את הכל". 

כ"ק מרן האדמו"ר מערלוי זצוק"ל:
בברכה מיוחדת למסיימי חלק ג' שמתחילים ללמוד חלק ד' אמר כ"ק מרן 
אדמו"ר זצוק"ל: "לעולם אין זה סיום, אלא התחלות חדשות כל העת. זו זכיה 
גדולה, וצריך זכות גדולה לעמוד בזה. ברכה והצלחה וברכת יישר כח על כל 

הדברים הגדולים ש'דרשו' עושה". 

הגאון הגדול רבי אריה פינקל זצוק"ל: 
ראש הישיבה זצ"ל שיבח בכל פה את המסיימים חלק ג' והמתחילים חלק ד' 
של המשנה ברורה ואמר: "כשאדם לומד הלכות שבת הוא לומד את כל התורה 
כולה, וכשהוא מקיים הלכות שבת הוא מקיים את כל התורה כולה, וכשלומד 

מגיע לדרגה של 'תורתך בתוך מעי', הוא נעשה בעצמו 'שטיק' תורה". 

* * *

מרן הגאון רבי ניסים קרליץ שליט"א: 
מרן הגר"נ שיבח את מסיימי חלק ג' במשנה ברורה והוסיף: "ה' יעזור שיזכו 

לסיים גם את חלק ד' ויהיו כולם מאושרים". 

מרן ראש הישיבה הגאון רבי גרשון אדלשטיין שליט"א: 
"יכול להיות בית חרדי ויהיה בו חילול שבת חלילה אם אין יודעים את ההלכה". 
על לומדי 'הדף היומי בהלכה' אמר מרן הגר"ג: "אתם רוצים שאתן ברכה 
מיוחדת? הרי התורה נותנת ברכה! כתוב 'וזאת התורה', וכתוב 'וזאת הברכה', 
גזירה שווה וזאת-וזאת, התורה נותנת ברכה. מי שלומד ומי שמסיים התורה 
מבטיחה לו ברכה. ברכות שכתובות בחז"ל הן ברכות שאין לשער, ובעז"ה יהי 

רצון שכל הברכות יתקיימו". 

הראב"ד הגר"מ שטרנבוך שליט"א: 
"כדי להגיע לעולם הבא אפשר אולי גם בלי לימוד הלכה, אז למה אמרו חז"ל 
השונה הלכות בכל יום מובטח לו שהוא בן עולם הבא? כי כדי להגיע לעולם 

הבא - כבר כאן בעולם הזה, מוכרחים ללמוד הלכה". 

כ"ק מרן אדמו"ר מצאנז שליט"א:
"באמת אני חושב שיש להתפלא על כאלה שאינם לומדים, שאינם יודעים 
מה הן הלכות שבת, שאינם יודעים מה זו הלכה. אותם צריכים לחזק. אבל 
אלו שכן לומדים, מה צריך לחזק? הרי הם טועמים מה זה הלימוד. החיזוק 
הגדול ביותר הוא הלימוד עצמו! צריכים לדעת שבלא לימוד הלכה אי אפשר. 
כתוב 'ושמרתם ועשיתם' אמנם על כל הלכות התורה, אבל בפרט הלכות שבת 

החמורות, שהן היסוד של יהודי". 

מרן אדמו"ר מויזניץ שליט"א: 
"ביארתי פעם במאמר חז"ל כל השונה הלכות וכו', שללמוד הלכה אפשר, אבל 
עדיין יכול להיות חלילה שזה לא מחייב למעשה. אבל השונה הלכות בכל יום, 
הוא יודע ומרגיש שהלימוד מחייב למעשה, ולכן מובטח לו שהוא בן עוה"ב, 

שהרי הוא לומד על מנת לעשות". 

הגאון הגדול רבי דוד סולובייצ'יק שליט"א: 
"אמנם לימוד הלכות עירובין הוא לימוד קשה, אבל יש לדעת שזה עצמו הדבר 
הגדול. הדבר הגדול הוא תורה. יש הרבה מצוות והרבה עניינים, אבל תלמוד 
תורה כנגד כולם, ולדעת הלכות זה היסוד של התורה, לדעת כיצד להתנהג, 
וברוך ה' שנעשה הרבצת תורה מלימוד ההלכה. לדעת הדינים והלכות עירובין, 

הרי זה הדבר הגדול, אני לא חושב שצריך חיזוק על זה". 

כ"ק מרן אדמו"ר מלעלוב שליט"א: 
"מובא ב'כתר שם טוב' מהבעל שם הק' זיע"א, שכאשר נמנעים מלימוד ד' 
חלקי שו"ע בכך נגרם שתשתכח תורה מישראל חלילה. ולכן צריך להיזהר 
מאוד בלימוד ד' חלקי השו"ע ואפילו בלא המפרשים, וכאשר תגיע לפניו שאלה 
למעשה אז יעיין היטב במפרשים. ובצוואת הריב"ש מובא שהיצר הרע מתלבש 

במיוחד על לימוד ההלכה...
ממילא כשאדם נוטל לידיו ספר של 'דרשו' שגורם לו ל'גישמאק' בלימוד, עליו 
להכיר בטובה של מי שעמלו על הוצאת הספר, הן הנהלת הארגון והן העורכים 
שערכו את המשנה ברורה וכו'. שהשם יתברך יעזור שנזכה תמיד ליראת שמים, 

ללמוד ולעשות ולקיים". 

הגאון רבי יעקב הלל שליט"א:
"צריך לעודד את כל הלומדים שאדרבה ואדרבה, לפום צערא אגרא, אם 
נכנסים לאור של סוגיות הקשות האלו של עירובין, התורה תאיר את עיניכם". 

הגאון הגדול רבי דוד כהן שליט"א: 
"כל המשנה ברורה של 'דרשו' זאת יצירת פאר, אבל בכרך ד' של הלכות 
עירובין, זה ממש יצירת מופת. אפשר לומר בקול ברור: 'דרשו' פתח את מסכת 
עירובין ואת הלכות עירובין לכלל הציבור. אם עד כה העיסוק בחלק זה של 
התורה היה נחלתם הבלעדית של הלומדים, היום כל אחד מישראל יכול ללמוד 
ולהבין את ההלכות הללו, כל אחד יכול ללמוד אותן בכוחות עצמו, ובוודאי 

שכל אחד יכול להשתתף במסגרת של שיעור עמוד הלכה ליום". 

"כל ישראל עירובין"



חשבתי שיהיו בחדר האוכל. מתברר שהם כבר עלו לחדרם. 
עליתי, דפקתי על הדלת והמתנתי. חלפו דקותיים עד שהם פתחו. 

מאד שמחו לראות אותי. ואז הם אמרו: "ידענו שבא אורח"...

"אל תשליכונו..." | קטע 'לא קל לעיכול' שפורסם ב'המודיע' ביום עשרה בטבת
הקטע הבא הוא לא קל לעיכול. אבל היום, עשרה בטבת, כאשר בלאו הכי אנחנו 
מנועים מלעכל מנעמי עוה"ז, זה הזמן המתאים לעכל דברים קשים, רוחניים.

יש בציבור שלנו לא מעט בתי אבות לזקנים, סיעודיים ושאינם.
בבני ברק עצמה יש כמה וכמה. כמדומני שכולם או רובם בהנהלות של 

יהודים מאנ"ש.
ביקרתי לאחרונה זוג שלא מזמן בחר לסיים את חייו בבית אבות. בחר? לא 
בדיוק. משפחתם בחרה עבורם. היו אילוצים. קשה היה לזוג להמשיך להתגורר 
לבדו באופן עצמאי. קשה היה למשפחה לשלם על מקום מושקע ויוקרתי. אז 
הלכו על מקום בינוני. כלפי חוץ אין הבדל גדול בין מקום למקום. לא תדעו 

את האמת, עד שלא תבואו לבקר כמה וכמה פעמים ולהתרשם.
אז לא. אני לא הולך לספר סיפורים מזעזעים, ויש כאלה. אני הולך לדבר על 
היחס הנורמטיבי שפגשתי במקום הזה. הוא לא כל כך גרוע מבחינת ההנהלה. 
אין כאן עוולות נוראות. אבל יש כאן חוסר רגישות משווע לדרך שבה אדם 

מכובד צריך לסיים את חייו.

נתחיל בזה, שהאם מישהו בכלל יודע איך היו נראים חיי הזוג הזה לפני כן? 
המקום מכיר אותם רק מהרגע שהם פונים אליו. זה הרגע בו הם מאבדים את 
עצמאותם. נתתם לבכם לדבר זה? חשבתם איך היה נראה הבית בשבוע שעבר? 

בשבת שעברה?
ניקח את הבעל. הוא היה בביתו. הלך להתפלל בבית הכנסת השכונתי שהתאים 

לאופיו ולעדה עליה הוא נמנה.
דבר זה נגמר ברגע זה. יש במקום בית כנסת אחד, המתנהל בנוסח אחד. 

האיש כבר לא ירגיש כאן 'היימיש', עד סוף ימיו.
עצוב, אבל מה לעשות? וכי אפשר להכין בית אבות לכל עדה ולכל נוסח? 
ברור שלא. אולי לפחות תצמידו חונך לדייר החדש, שיסביר לו את ה'הלוך-
ילך' בבית הכנסת שהוא מעולם לא הכיר? שיראה לו היכן בדיוק אוחזים וכו'. 

הגזמתי? אולי.
אבל הנה משהו שכן אפשר לעשות. עם קצת רגישות והבנה, עם קצת כבוד 

לאדם באשר הוא אדם.
הם באו מדירה בבנין מגורים רגיל. עם שכנים והכל. היתה להם פרטיות מלאה. 
הם החליטו למי לפתוח את הדלת ולמי לא. מתי אפשר להכניס מישהו ומתי 

לא. ה'לוקסוס' הזה נגמר ותיכף תבינו למה.
יש להם עכשיו דירה, שהיא בעצם חדר אחד בינוני עם מטבח בסופו ושירותים 

צמודים לו.
המטבח כבר לא בשימוש. שבוע לפני כן, עקרת הבית הקשישה עוד הכינה 
לבדה את החמין והגישה לאורחים. ממש כך. החל מעכשיו היא בעל כורחה 
ב'בית מלון'. האוכל יוגש בחדר האוכל ובימים שלא ירגישו טוב, יעלו להם לחדר.
המטבח נסגר עבורה לנצח. אמר מי שאמר שאנשים רגילים לא מתים ביום 

אחד. כל פעם מת עוד משהו קטן. או גדול.
אז הנה עוד משהו שהוא בגדר עובדה, שאין ממש מה לעשות איתה. כי הלא 
לקחו אותם לבית אבות, בין היתר כדי שיהיה מי שידאג להם לאוכל, במטבח 

מסודר וכו'.
אז בעצם הם נמצאים בכעין 'בית מלון'. חדר פרטי משלהם והליכה לחדר 

האוכל שלוש פעמים ביום. מה רע?
בואו ונחשוב. כמה זמן אנחנו מסוגלים לשהות בבית מלון בלי שיגרדו לנו 
כל העצבים? שבוע? שבועיים? חודש? זהו. אנחנו מסוגלים, כי אנחנו יודעים 

שיום אחד זה יגמר. זה נוצץ אבל זמני. זה לא החיים עצמם.
עבורם זה כן החיים עצמם. לכן הכל כל כך רגיש; לכן הכל כל כך נפיץ.

אם לא מוצאת חן בעיניהם החברה או לא, אם מוצא חן בעיניהם המקום או 
לא – זה כבר לא רלוונטי. לא עוברים כל שבוע בית אבות. מה גם, שאינך יודע 

מה מחכה במקום הבא.

ולכן כל כך חשוב שההנהלה וצוות העובדים יבינו את זה ויהיו סופר רגישים. 
והם ההיפך.

איפה הביטוי שקיבלתי לזה? דוקא במשהו קטן וכמעט בלתי מורגש.

כאמור באתי לבקרם. חשבתי שיהיו בחדר האוכל. מתברר שהם כבר עלו 
לחדרם. שאלתי לכתובתו ועליתי לחדר. דפקתי על הדלת והמתנתי. חלפו 

דקותיים עד שהם פתחו. מאד שמחו לראות אותי. ואז הם אמרו:
"ידענו שבא אורח".

- איך ידעתם?
"כי דפקת ולא נכנסת מיד".

- מה זאת אומרת?
"כל העובדים כאן, נכנסים מבלי לדפוק. בין אם זו אחות שבאה לתת תרופה, 
בין אם מנקה שבאה להוציא אשפה, בין אם מלצר שבא להכניס מנה. כולם 

פותחים ונכנסים".
כאב גדול היה בקולם. נגמרה הפרטיות. הם שוב לא 'בעלי בתים' על דירתם. 
כן. דירת חייהם נושאת מעתה אופי של חדר אשפוז בבית חולים. נכון. זה החדר 
שלך. אתה יכול אפי' לסגור את הדלת אחריך. אבל כל איש צוות יכול להכנס, 

מבלי לדפוק ולבקש את רשותך.
אם כבר הזכרתי בית חולים, אז יש קו דמיון מובהק בין בית חולים לבין בית 

אבות, בהיבט הבא:
גם כשאדם מגיע ל''ע לבית חולים, הוא חווה את אותה חויה לא נעימה. 
בביתו הוא היה מלך. במשרדו הוא היה 'שריף'. יתכן שזה איש שרגיל להנחית 
פקודות ואנשים נשמעים למילתו. כל זה מסתיים ברגע שהוא צריך את הטיפול 

הכי קטן בבית חולים.
מהרגע בו הוא עלה על מיטה והוכנס לחדר, כל כולו נתון לחסדי הצוות. בין 
אם הרפואי, בין אם הסיעודי, בין אם הפקידותי. אין פרטיות. אין כבוד. את אף 
אחד לא מעניין מי אתה ומה מעשיך עד עתה. לא נותנים לך חלילה מספר, אבל 
'יומן החולה' שנמצא למראשותיך, מלא במספרים ממספרים שונים, שאף אחד 
מהם לא מספר דבר על אישיותך. יש חום – אין חום. יש לח''ד – אין לח''ד. 

אכל. שתה. התפנה וכו'.
בבי"ח יש לאדם לפחות סיכוי שיום אחד הוא יבריא וייצא מזה. בבית אבות 
לא. אנשים לא נעשים צעירים יותר, ואחרי חודש בבית אבות, הם כבר לא יכירו 

את הדרך לחיים בחוץ.
אני חוזר לענין הכניסה הלא מכובדת לחדר. זו שאינה מכירה בפרטיותם של 

הדיירים בחדר.
אז הנה אמרתי את זה. נקודה קטנה וכמעט בלתי מורגשת. יהיו בצוות מי 
שימשכו בכתפיהם ולא יבינו בכלל מה אנחנו רוצים. אבל אני מקווה שאתם 

כן מבינים.
ניסיתי להציע להם, אולי צריך לדבר עם הצוות, כדי לשנות נקודה זו. הבעל 
היסה אותי במהירות, תוך כדי ששם אצבעו על הפה. "לא כדאי לדבר. זה יכול 

לפגוע בנו. עדיף שלא ישמעו מה אמרנו".
אינני יודע אם מדובר בפחד אמיתי, הנסמך על ארועים שהיו בעבר, או שמא 
האיש פיתח פחדים לא רציונליים. גם אם האפשרות השניה נכונה, יש בה כדי 

להצביע על האטמוספרה בה הם נמצאים.
עכשיו שיהיה ברור. לא כל הקשישים במצב זהה. יש כאלה שהם פחות 
עצמאיים. יש כאלה שאינך יכול לחכות עד שהם יפתחו את הדלת. כיון שכך, 

זה נהיה נורמה. נורמה נוראה עבור הזוג הזה.

ביחס הפוך לכך שהפרטיות בחדר נפרצה ללא תקנה )ואולי כן יתוקן מעתה, 
אחרי שמישהו בצוות יקרא את הכתוב כאן(, צריך להבין שהמקום עצמו הוא 

קול העם



סוג של 'בית סוהר' לקשיש. הוא איננו יכול לעזוב את המקום מתי שהוא רוצה. 
הכל צריך להיות בתאום. צריך בן משפחה שיקח אותו ויחזיר אותו וידווח על 
כך לצוות. זה מובן. להנהלה יש אחריות על הקשישים והם אכן זקוקים להגנה.
אבל עבור קשישים שמבחינה שמבחינה מנטלית הם במצב הבנה והרגשה 
מיטבי, ורק הגוף בוגד בהם ונותן את אותותיו, ועד היום הם באו והלכו מתי 

שרצו – זה בסך הכל סיפור די עצוב.

"אל תשליכנו לעת זקנה" צריך להתפלל כל יהודי. ה'נתיבות שלום' זי''ע 
אמר פעם, שלהתחיל להתפלל "אל תשליכנו" בגיל שלושים – זה כבר מאוחר...

אבל הבקשה הפעם אל המנהלים והצוותות היא – "אל תשליכונו".
עם קצת חשיבה, אתם יכולים לעשות איכות חיים אחרת. תחשבו על עצמכם 
בגיל הזה. אתם תגיעו בעז''ה. אולי אתם מאמינים שיהיה לכם מספיק כסף כדי 

לקבל תנאים טובים יותר, אבל שום דבר לא מובטח.
הדגשתי שאפשר להיטיב "עם קצת חשיבה" ולא כתבתי "עם קצת כסף", 
כי מסתבר שהנושא הכספי הוא מדי עמוק, מכדי לטפל בו באמצעות מאמר 

אחד בודד.

אדם שנהיה בעלים של 'בית אבות', במטרה להתעשר, זו צרה צרורה. הוא 
יהפוך כל שקל שמונה פעמים עד שישחרר אותו. על זה לא דיברנו כאן. דיברנו 

על דברים שלא עולים כסף. דברים שצריכים נשמה.
וכשתהיה נשמה, יתברר פתאום שכסף הוא בכלל לא בעיה. יתכן שהמנהל הוא 
בכלל פילנתרופ גדול. יתכן שתמצאו את שמו מתנוסס על גבי טבלאות שיש 
כתורם גדול. לא רק היכן שיש כבוד. אם הוא יראה עני לבוש סחבות ברחוב, הוא 
יהיה מסוגל להוציא את פנקס הצ'קים ולרשום סכום בן ארבע ספרות. אבל כאן, 
בין ארבעת הקירות של הבנין שבבעלותו – כאן זה 'ביזנס'. וזה מאד חבל. מותר 
שירויח. מותר שיתפרנס בכבוד. אבל אסור שיסיח את הדעת מהנשמות שתחת 
חסותו. דינם כדין נשמות רכות של ילדים קטנים, שצריכים טיפוח ולב אוהב.

ולא. אסור לעשות הכללות. יש מנהלים עם לב זהב. צריך רק למצוא אותם. 
החיפוש הוא קשה. לא לקנא במשפחה שנושאת במעמסה.

אני יודע שקל לכתוב וקשה ליישם. קל מאוד לאהוב ילד קטן וקשה להשליך 
אהבה זו על קשיש עקשן. אבל הוא זקוק לך בדיוק באותה המידה שהילד זקוק. 

וכשלא טוב לו, זה לפחות באותה עוצמה כמו שלא טוב לילד קטן.
למה הזכרתם לי עכשיו ילד קטן? מישהו החליט להרגיז אותי בדוקא? האיזכור 

הזה מחייב אותי לפתוח קטע נוסף.

המפגש היומי
השוויתי בקטע הקודם, בין טיפוח קשיש לטיפוח ילד קטן. כאילו וחשבתי 
שכולם יודעים לטפח את הקטנים. זה הרי ממש לא נכון. בכל זאת כתבתי. כי 
אני חושב שיתכן והאיש שהוא קצת אטום לגבי הקשישים, לא סובל מתופעה 

זו לגבי ילדים, ורציתי שיקיש מאלה על אלה.
אבל אם הזכרנו ילדים.

כתבתי כאן יותר מפעם אחת, כמה קשה לראות הורה ברחוב המתעלם מילד 
בוכה, כאילו והיה 'פסל מהלך'. זה שעליו נאמר בהלל – אוזן ולא תשמע, עין 

ולא תראה, יד ולא תמשש וכו'.
אני קובע פעם אחר פעם, שמדובר בוודאות במי שלמדה שיטה או קורס פלוני. 
לא אשתכנע שזה טבעי, כי זה לא. הקב"ה נתן לילד את האמא הכי מדויקת – 
זה ברור, אבל הוא ברא אותה ישרה ובלי "קורסים". את זה אל תשליכו עליו.

אין היתכנות אחרת. אין היתכנות שאמהות בדורנו פיתחו בעצמם מין שריון, 
שבכי ויללה של ילד לא פורצים אותו. זה רק תחת הנחיה.

כל מקרה כזה שאני רואה, ממוסס לי את כל הטיעונים המנומקים ששולחים 
לי. גם השימוש בדברי הרש"ר הירש לא יכול להוות 'הכשר' למה שרואים ברחוב.

הנה 'המפגש היומי, ביום בו אני כותב שורות אלה.

אמא מובילה ילד בעגלה. לצדה הולכת ילדה. האב נשרך מאחור.
הילד עם הקוקו צורח במלוא גרונו. הוא מתפתל. מנסה להיעמד עם פניו אל 
האמא. הוא קשור אבל בכל זאת מצליח. היא הולכת ופניה השמימה, כאילו 

והיא דוחפת עכשיו עגלת מצרכים בסופרמרקט...
שום התייחסות. לא כעס. לא חמלה. הילד כאילו ולא קיים.

כשאתה מחבר חוט לחוט וחצי משפט למשפט, אתה מבין שחלפו ליד איזה 
חנות, והילד רצה שיקנו לו משהו בשקל ולאמא לא היה או שסברה שלא צריך 
עכשיו לקנות. לגיטימי. זכותה. היא האמא. היא המנווטת. היא המחליטה. 

האמא המדויקת כבר אמרנו.
אבל הצעקות של הילד כבר לא קשורות בכלל למשהו שלא נקנה. הוא נלחם 
עכשיו על כבודו. על קיומו. על שפיותו. נלחם שאמא תגיד לו משהו. שיהיה 
יחס בינו לבינה. יחס של אם/ילד. אפי' שתתן סטירה. אבל לא שתתעלם כאילו 
היא לא מכירה בקיומו. זה מפוצץ. האמא הגדולה רואה בו אויר או שהיא 

האויר. היינו הך.
הילדה הגדולה )7 בערך( שצועדת לצד העגלה, מפנימה את הניכור שהאמא 
מחצינה כלפי הילד, שוכחת לרגע שהיא עצמה היתה באותה סיטואציה לא מזמן 
)אא"כ אמא עדיין לא למדה אז 'קורס'...(, ובתגובה 'מתבקשת', היא מזדהה 

עכשיו עם האמא החזקה והבלתי מפוצחת.
היא מהסה את התינוק בתנועות יד שתלטניות ומנסה להושיב אותו. הצרחות 
של הילד מטפסות לרמה היסטרית מקסימלית. לא רק האמא מתעלמת, גם 

האחות מתעלמת.
]יש דבר אחד שאני תוהה עליו, כי זו סצנה שלא נכחתי בה. כשאם זו תחליט 
לבסוף – באיזו שעת לילה מאוחרת – לפנק את ילדה ולהרעיף עליו לפתע אהבה. 
איך בדיוק היא תעשה את הסוויץ' בין הניכור אחה"צ לבין האהבה בלילה? זה 

יהיה טבעי בעיניה? ובעיני הילד? זה פשוט לא קורה?[
האבא משוחח עם מישהו מאחור. לב האב הרחום שלו נצבט אל מול מה 
שקורה, והוא ממהר להפרד מחברו, כשהוא מכריז בקול: "הילד בוכה". הוא 
מגיע לעגלה אבל לא אומר מאומה. לא מעז להפר את ההוראה. עכשיו זמן 
התעלמות. לא להתערב. בבית, באין רואים, הוא יתן סוכריה וגם נשיקה. אבל 

עכשיו אסור. עכשיו זו "שעת חינוך".

אז מה הם מצטטים בשם הרש"ר הירש? שאם אמרת לילד "לא", שזה יהיה 
החלטי ולא תשנה את דעתך. ראשית, בואו נדון על 'החטא הקדמון'. מי באמת 
אומר שהיה צריך לומר הפעם לא? כמה פעמים הוא כבר שמע השבוע לא? 
אבל גם אם כן – יש מקור ברש"ר הירש לצורה הנוראה שבה זה נעשה? לניכור 
שכל הרחוב רואה?! לבזיון ולעלבון של הילד הצורח?! להענשה הפומבית שהיא 
לא פחות מהלקאה בכיכר העיר ואף גרועה ממנה?! גם על זה יש לכם רש"ר 

הירש? אולי תראו לנו איפה בדיוק זה כתוב?!
ואולי זה צריך להעשות בדיוק להיפך? אולי צריך להרעיף על הילד חום ואהבה, 
חיבוק וליטוף, ולומר לו: "ילדי היקר. צדיק תמים שלי. אני חושבת עליך ועושה 
בשבילך הכל. אבל את הממתק הזה לא קונה עכשיו. תאמין לי שזה לטובתך. 
כשתגדל תבין" וכיו"ב. ואולי סתם להסיח את דעתו עם 'מילתא דשטותיתא' 
]"תשמע סיפור. פיל אחד קיבל כל יום ממתק אחד. בסוף הוא נהיה פיל עם 

אף כזה גדול, שכל היום מחפש אוכל עם האף שלו... תיזהר..."[

אסיים עם סיפור ששמעתי השבוע, העוסק בנערים בני 15.
המשגיח תפס נער בקלקלתו. 'שטף' אותו במשך עשרים דקות. על כל החטאים 

והמשגים שעשה, מאז נכנס לישיבה. לבסוף הנער פרץ בבכי.
"למה המשגיח זוכר רק את כל הדברים הלא טובים שעשיתי? מה עם זה 
שבמשך שנתיים אני משתדל, ורוב הזמן כן בסדר? למה על זה אני לא זכיתי 

עד היום לשמוע מלה?!"
אני חושב עכשיו. אם הוא היה ילד שגדל בניכור מגיל אפס, ולא זכה לשמוע 
מימיו מלת שבח בביתו, אולי לא היה אכפת לו כל כך מהמשגיח? אולי הוא 

היה 'מחוסן'?
מישהו באמת מאמין בזה? זה הרי ממש מזכיר את הסיפור עם הסוס הסקוטי 

)כמה חבל שמת, לפני שהספיק ללמוד שאפשר לחיות בלי לאכול...(

אל תעצבו – למי שנהיה עצוב. אל יחר – למי שנעשה כועס. זו רשימה המתאימה 
להיום. נשתדל בעז"ה לחזור בשבועות הבאים לדברים יותר משמחים.

 )א' סתיו, מדור 'פטנט רשום', 
תוספת לגליון המודיע יום שלישי י' בטבת תשע"ט( 
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אדם ישן בלילה בבית חברו, ולמחרת ראה 
המארח שהאורח נעלם והכספת פרוצה...

הצטרפו אלינו ללימוד היומי בספר חפץ חיים
בהלכות הנלמדות היום )כלל ו' מהלכות רכילות סעיפים ח-ט-י( עוסק 
ה'חפץ חיים' באופן בו יש 'דברים הניכרים' שעל ידם נראה שהרכילות 

שסופרה היא אמת.
מעיקר הדין, באופן זה מותר לשומע להאמין, בתנאים הבאים: אם יש בכך 
תועלת להבא; אם אותם 'דברים ניכרים' הם חד משמעיים ואין אפשרות 
לפרשם לצד זכות; אם הוא ראה אותם בעיניו ולא שמעם מפי אחרים; 
שיהיו דברים שנוגעים לעצם הסיפור, ולא 'דברים הניכרים קצת'; והתנאי 
האחרון – כל ההיתר הוא רק להאמין בלבו, אך לא לספר לאחרים, ולא 

להפסידו בממון או להכותו מחמת כך.
אגב כך מעורר ה'חפץ חיים' בדבר שרבים נכשלים בו – שכאשר מתעורר 

להם חשד, ואפילו מבוסס ביותר, על פלוני שגרם להם נזק, הם עושים דין 
לעצמם ותופסים ממנו ממון וכדומה.

הכלל הוא, שכל 'ראיה' או 'דברים ניכרים' שאינם עדות ברורה או הוכחה 
מוחלטת שיכולה להתקבל בבית דין, אסור לתפוס מהשני ממון מחמתה. 
הדוגמה שמביא לכך ה'חפץ חיים' היא, באדם שישן בלילה בבית חברו, 
ולמחרת ראה המארח שהאורח נעלם, הכספת פרוצה ונגנב מתוכה כסף. 
לכאורה הדברים ברורים שהוא הגנב. אולם למרות זאת, אסור לו לעשות 
דין לעצמו בענין זה, אלא עליו לתובעו בבית דין. גם להכותו כדי שיודה 

אסור, ולבזותו – מסתפק ה'חפץ חיים' האם מותר. 

החפצים בחיים – חפץ חיים יומי


